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هفته نامه  سیاسی، اجتماعی و فرهنگی استان کرمان

رییس اداره راه و شهرسازی بم گفت: با توجه به کمبود زمین و ساماندهی ۱۴ هزار نفر در طرح چهار ساله نهضت ملی مسکن در این شهرستان به ۴۵۰ هکتار زمین دیگر نیاز داریم.
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بم برای نهضت ملی مسکن به ۴۵۰ هکتار زمین جدید نیاز دارد

سفیر ژاپن در بم گفت:

بم در قلب ژاپنی ها
جایگاه ویژه ای دارد

مهدی حقیقی روز شنبه در حاشیه آیین کلنگ زنی آغاز 
پروژه ۷3 هکتاری طرح نهضت ملی مسکن بم اظهار کرد: 
دستور لازم برای طرح مطالعاتی اولیه ۴۵۰ هکتاری زمین 
الحاقی واقع در جنوب اراضی محدوده ۷3 هکتاری که قبلا 
الحاق شده، صادر شده است اما هنوز با یکسری چالش روبه 

رو هستیم.
زون  وجود  اراضی  این  مهم  چالش های  از  داد:  ادامه  وی 
های)محدوده( آب در این اراضی بود که با اتصال آب سد نسا 

به شهر بم مشکل حل خواهد شد.
حقیقی با بیان اینکه به دلیل باغ-شهر بودن شهر بم با کمبود 
زمین مواجه هستیم افزود: نمی توانیم از زمین های سازمان 
ها استفاده کنیم یا باغ ها و دیگر عرصه های دولتی را تغییر 
کاربری دهیم پس نیازمند همکاری دستگاه های نظارتی 
در سطح ملی و استانی هستیم تا امکان افزایش۴۵۰ هکتار 

اراضی برای ساخت مسکن فراهم شود.
وی اضافه کرد: در این طرح 2 هزار و ۱۸۸ واحد در 2 طبقه 

احداث خواهد شد که اداره کل راه و شهرسازی استان کرمان 
به عنوان کارفرما و قرارگاه سازندگی امام حسن مجتبی)ع( 

نیز به عنوان پیمانکار فعالیت خواهند کرد.
رییس اداره راه و شهرسازی بم اظهار کرد: بیش از ۱2 هزار و 
۸۰۰ نفر در طرح نهضت ملی مسکن ثبت نام کرده اند و در 
برنامه چهار ساله این طرح باید ۱۴ هزار نفر ساماندهی شوند.

کمیته  مددجویان  از  نفر  از ۴۰۰  بیش  اینکه  بیان  با  وی 
امداد و ۱3۰ نفر از مددجویان بهزیستی شهرستان در طرح 
نهضت ملی مسکن ثبت نام کرده اند، ادامه داد: در صورت 
فعال شدن سایت ثبت نام افراد متقاضی برای طرح نهضت 
ملی مسکن بم، حدود هفت هزار نفر دیگر ثبت نام جدید 
خواهیم داشت. رییس اداره راه و شهرسازی بم با اشاره به 
طرح فرزندآوری افزود: چهار شهرستان شرقی بالاترین میزان 
متقاضی مصوبه فرزندآوری را در سطح استان داشته اند و هر 
شخصی که از ابتدای آبان ۱۴۰۱ صاحب فرزند سوم یا چهارم 

شده یک قطعه زمین دریافت کرده است.

گفتگو با مهدیه علیزاده نویسنده کتاب 
»ضرب المثلها و گویشهای اصیل ریگانی«

هنرمند سرباز بشریت است 
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بم در قلب ژاپنی ها جایگاه ویژه ای دارد

گزارش تصویری از بازدید سفیر ژاپن از ارگ جهانی بم

جایگاه  بم  شهر  اینکه  بیان  با  تهران  در  ژاپن  سفیر 
ویژه ای در قلب مردم این کشور دارد گفت: زلزله تلخ 
سال 2۰۰3 میلادی در این شهرستان قلب هر انسانی 
را به درد آورد و کشور ژاپن نیز به عنوان نوعدوستی به 

مردم این شهر کمک کرد.
به  سفر  حاشیه  در  دوشنبه  روز  آیکاوا  کازوتوشی 
شهرستان بم در جمع خبرنگاران افزود: هدف از سفر 
به این شهر با توجه به ظرفیت های گردشگری تبادل 

گردشگری بین بم و ژاپن است.
وی با اشاره به تجربه تلخ زلزله در شهر بم و ژاپن و 
تجربه ها و چالش های بسیار زیادی که در بازسازی 
کسب کرده اند عنوان کرد: می توان این تجربه ها را در 

اختیار یکدیگر قرار دهیم.
سفیر ژاپن در ایران اظهارداشت: در زلزله بم دولت و 
مردم ژاپن برای احداث یک مدرسه و بازسازی ارگ 
زمان  آن  در  همچنین  و  کردند  کمک  بم  تاریخی 
امدادگران بسیاری از کشور ژاپن برای کمک و نجات 

مردم به شهر بم آمدند.
به گفته او در سال 2۰۰۶ آژانس همکاری بین المللی 
ژاپن) جایکا( به ایران آمد تا به مردم ایران در بازسازی 
مکان های دیدنی و تاریخی این شهر زیبا کمک کند.

و  بم  امروزه شهر  که  بسیار خوشحالیم  گفت:  آیکاوا 
به خصوص ارگ تاریخی آن بازسازی شده و پیشرفت 

بسیار چشمگیری داشته است.
محمد مطهری نیا معاون فرماندار بم نیز در این دیدار 
های  شهرستان  از  بم  گفت:  بم  تاریخ  خصوص  در 

به  توجه  با  آن  قدمت  و  است  کرمان  استان  تاریخی 
بررسی های به عمل آمده، به ۱۱ هزار سال می رسد.

وی افزود: ارگ تاریخی بم که شاخص ترین اثر تاریخی 
است برهه های تاریخی متعددی را گذرانده و بیش از 
تاریخی  اثر  از چهار  ۶۰۰۰ سال قدمت دارد و بیش 
در  کرمان،  استان  در  جهانی  شده  ثبت  اثر  هفت  از 

شهرستان بم وجود دارد.
مطهری نیا به ظرفیت های مختلف شهرستان بم اشاره 
کرد و گفت: این شهرستان در حوزه کشاورزی بهترین 
رطب  که  کند  می  تولید  را  دنیا  خرمای  محصول 

مضافتی بم مشهورترین است.
معاون فرماندار بم اظهار کرد: این شهرستان به عنوان 
مطرح  ایران  در  خصوصی  خودروسازی  قطب  اولین 
است که سالانه بیش از ۱2۰ هزار دستگاه خودرو در 
این شهرستان تولید می شود و ظرفیت بیش از ۵۰۰ 

هزار دستگاه خودرو در سال هم موجود است .
وی در بخش دیگری از سخنانش گفت: مردم بم از 
مردم ژاپن خاطرات خوبی در ذهن دارند و در بحبوحه 
زلزله که شرایط بحرانی برای ما به وجود آمد مردم 

ژاپن در کنار مردم بم همدلی و کمک کردند .
مطهری نیا اظهار کرد: دولت و مردم ژاپن به مجموعه 
ارگ تاریخی بم کمک کردند و در قالب شهرک هایی 
برای اسکان های موقت و احداث مدرسه کمک کردند 
و امیدواریم زمینه جدیدی شکل بگیرد تا در همکاری 
با کشور ژاپن بیشتر از پتانسیل های بم استفاده کنیم.

خواست  ایران  در  ژاپن  سفارت  مجموعه  از  وی 

بررسی  و  مشترک  مسائل  درخصوص  کارگروهی 
زمینه  در  تا  شود  تشکیل  بم  منطقه  های  پتانسیل 
اقتصادی همکاری و بخشی از پتانسیل ها و ظرفیت 

ها معرفی شود.
خصوص  در  آمادگی  اعلام  با  بم  فرماندار  معاون 
همکاری در بخش گردشگری با ژاپن گفت: شهرستان 
از  قبل  مانند  ژاپنی  گردشگران  پذیرش  آمادگی  بم 

زلزله را دارد.
وی در پایان بیان کرد: این شهرستان سالیانه بیش از 
3۰۰ هزار تن محصول خرما را  به کشور ژاپن صادر 
می کند و در صنعت خودرو نیز می توانیم مشارکت 

هایی داشته باشیم.
 بم به واسطه کمک های ژاپن ثبت جهانی شد

رییس پایگاه جهانی بم نیز گفت: بم به واسطه کمک 
های ژاپن به ارگ تاریخی بم در زمان زلزله و در بحث 
مطالعات و هزینه ایاب و ذهاب و همچنین برگزاری 
کارگاه های آموزشی که در آن زمان، ثبت جهانی شد.

ژاپن در آن زمان مبلغ  افزود: دولت  محسن قاسمی 
و  کرد  هزینه  بم  جهانی  ثبت  برای  دلار  هزار   ۵۰۰
همچنین تجهیزات و ماشین آلاتی را در اختیار ارگ 

بم گذاشت.
به گفته قاسمی این تجهیزات پس از گذشت 2۰ سال 
همچنان به خوبی کار می کنند و در ارگ تاریخی از آن 

ها استفاده می شود.
رییس پایگاه جهانی بم تصریح کرد: دولت ژاپن نزدیک 
از طریق  به یک میلیون و 3۰۰ هزار دلار تجهیزات 

صندوق امانی ژاپن نزد یونسکو برای ارگ تاریخی بم 
در نظر گرفت.

 خواهرخواندگی بین بم و کوبه ژاپن
گفت:  ادامه  در  نیز  بم  شهر  اسلامی  شورای  رییس 
اعتقاد ما بر این است که بم به تمام جهان و تک تک 
از  شما بزرگواران تعلق دارد زیرا در آن زمان که بم 
صحنه روزگار از لحاظ فیزیکی حذف شده بود با کمک 

های خود بم را ساختید .
بم  بین  فرهنگی  تشابهات  افزود:  عزیزآبادی  منصور 
سال ۱3۸۵  در  علت  همین  به  و  است  زیاد  ژاپن  و 
نامه  تفاهم  ژاپن  کوبه  شهر  و  بم  بین  خورشیدی 

خواهرخواندگی ایجاد شد.
وی تاکید کرد: در آن زمان بم در شرایط بسیار حاد 
و نابسامانی قرار داشت و این خواهرخواندگی و تفاهم 
به  بود و متاسفانه  برگه مکتوب شده  تنها روی  نامه 

مرحله اجرا نرسید.
به  خاطرنشان کرد:  بم  شهر  اسلامی  شورای  رییس 
عنوان نماینده مردم و رییس شورای اسلامی شهر بم 
درخواست دارم تا این خواهرخواندگی را در قالب عمل 
به مرحله ظهور برسانید و خواهرخواندگی بین بم و 

کوبه ژاپن را فعال کنید.
ژاپن  سفیر  به  لوحی  اهدای  با  پایان  در  عزیزآبادی 
رییس  ویراسامی  لاینی  خانم  و  ایکاوا  کازوتوشی 
عنوان  به  را  2نفر  هر  مهاجرت  المللی  بین  سازمان 

شهروند افتخاری بم معرفی کرد.

سفیر ژاپن در تهران با بیان اینکه شهر بم جایگاه ویژه ای در قلب مردم این کشور دارد گفت: زلزله تلخ سال 2۰۰3 میلادی در این شهرستان قلب هر انسانی را به درد آورد و 
کشور ژاپن نیز به عنوان نوعدوستی به مردم این شهر کمک کرد.

عکس: محمد حسین خراسانی
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آگهی فقدان سند مالکیت
نظربه اینکه اقای محمد رضا افضل فرزند مالک  کد ملی 3۱۱۰9۰۰9۰۴  به استناد دوبرگ استشهادیه گواهی امضاء شده منظم به تقاضای کتبی جهت دریافت سند مالکیت المثنی ششدانگ   پلاک ۷2 فرعی از 22۸2 اصلی  واقع در بخش 29 کرمان متعلق محمد رضا افضل  فرزند 
مالک به شماره شناسنامه 29۷  به علت جابجایی مفقودشده با بررسی معلوم گردید با بررسی معلوم گردید ذیل ثبت ۱۴3۷۱ صفحه ۱33دفتر جلد ۷9  با شماره چاپی 3۱9۴۷۱ بنام نامبرده صادر وتسلیم گردیده وازاین اداره تقاضای صدور سند مالکیت المثنی پلاک فوق را نموده 

لذا بنا به درخواست نامبرده وبرحسب دستور اصلاح تبصره یک ماده ۱2۰آیین نامه قانون ثبت مراتب در یک نوبت آگهی ، تا چنانچه شخص یا اشخاصی مدعی انجام معامله نسبت به ملک مرقوم ویا وجود اصل سند مالکیت مورد ادعا نزد خود می باشند از تاریخ انتشار این آگهی )یک 
نوبت است (ظرف مدت ۱۰ روز مراتب را با ارائه اصل سند مالکیت یا سند معامله کتبا« به اداره ثبت اسناد واملاک شهرستان بم اعلام نمایند بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر در آگهی )۱۰روز( هیچگونه ادعایی از هیچکس مسموع نخواهد بود واین اداره وفق ضوابط ومقررات 

نسبت به صدور سند مالکیت المثنی بنام مالک  اقدام خواهد نمود ./.

حسین فتحی زاده چناری - سرپرست اداره تبت اسناد و املاک شهرستان بم 

اختلاف نظر و تعارض در سازمانها اجتناب ناپذیر است، اما...

وضعیت روشنایی شهربروات دغدغه شورا و مردم است 

همان طور که در شماره های قبلی هفته نامه طلوع بم اشاره 
برنامه آموزشی »یادگیری مهارت های  شد،  از سال گذشته، 
سازمانی« به همت شهردار بروات و برای همکاران این مجموعه 
در حال برگزاری است. در طول این برنامه ضمن پرداختن به 
مفاهیم مرتبط با کار سازمانی، موانع فعالیت های سازمانی نیز 

تشریح می شود.
 بهنام خداشناس ، مدرس این دوره ها، از آخرین موضوعات این 

روند آموزشی در گفت و گو با طلوع بم گفت:
وقتی  بپذیریم  است که  این  بسیار مهم  واقعیت های  از  یکی 
انجام کار سازمانی و در راستای اهداف  برای  انسانی   گروهی 
آن کنار هم جمع می شوند، پیشینه فکری، اعتقادی، تربیتی، 
تحصیلی و تجربی متفاوتی دارند. همین تفاوت ها باعث می 
شود که در مورد موضوعات و مسایل ساده و پیچیده سازمان 
نیز نظرات گوناگونی داشته باشند. اینکه نیروهای انسانی یک 
مجموعه با یکدیگر اختلاف نظر داشته باشند نه تنها بد نیست 
و  پویایی  به  بسیاری  کمک  تواند  می  که  است  فرصتی  بلکه 

خلاقیت آن سازمان کند. 
اما وقتی که درک درستی از موقعیت خود در سازمان و اهداف 
آن همچنین مهارت های سازمانی مرتبط را یاد نداشته باشیم، 
شاهد آن هستیم که با عمیق شدن این اختلاف نظر ها و تفاوت 
دیدگاه ها، تعارض شکل می گیرد. تعارضی که نه تنها کمکی به 
مجموعه نمی کند بلکه با افزایش اصطکاک های سازمانی، تنش 
و دشمنی، مانع بزرگی برای رشد و توسعه فردی و سازمانی می 
شود. و اینگونه نه تنها از فرصت اختلاف نظر استفاده نمی شود 
بلکه خود آن تبدیل به ضعف و تهدیدی برای مجموعه می شود.

به همین دلیل، در ادامه موضوع رفتار و فرهنگ سازمانی، به 
تعریف تعارض، دلایل شکل گیری آن همچنین اشتباهاتی که 
در زمان بروز این تعارض به طور مرسوم انجام می دهیم پرداخته 
شد. در ادامه با شناخت روش های حل تعارض می توانیم فضای 
سازمانی و کاری خود رو دل پذیرتر کنیم. مفاهیم و موضوعاتی 
که اگر به درستی درک و حل شود، شاهد یک سازمان پویا، 

مثبت و رو به جلو هستیم. 

نشست علنی شورای بروات با دستور کار بررسی مشکلات و 
وضعیت روشنایی معابر سطح شهر بروات با حضور شکری زاده 

معاون اداره برق بم برگزار گردید 
در این جلسه رییس شورای اسلامی شهر بروات گفت : وضعیت 
روشنایی شهر از دغدغه های اعضای شورا و از خواسته های 

مهم مردم نیز است.
مهدی باقری پور بیان کرد: یکی از مشکلات و خواسته های 
مهم مردم که در ماه رمضان نیز در مساجد مطرح می شد بحث 
روشنایی معابر بود .به گفته او با توجه به اینکه درآمد مردم 
بروات کشاورزی است و شب ها در سطح باغ ها تردد دارند نیاز 

است این مسیله مورد توجه قرار گیرد.
رییس شورای اسلامی بروات بیان کرد: تجهیزات و لوازمی که 
اداره برق نیاز داشت توسط شورا و شهرداری در اختیار این 
اداره قرار داده شده است و برای روشنایی پارک ها و معابر نیز 

شهرداری اعتبار خوبی در نظر گرفته است .
او می گوید امسال پروژه تکمیل روشنایی پارک ها در دستور 

کار شهرداری قرار دارد.
باقری پور ادامه داد: عمده مشکل ما کوچه ها و معابر فرعی شهر 
است و در این مدت درخواست های زیادی به صحن شورا آمده 
و مشکل را به اداره برق گفتیم که برخی انجام شده و برخی 
هنوز پابرجاست.او افزود: خواسته به حق مردم روشنایی معابر 
بروات است که باید با کمک هم و در جهت رفع آن اقدام شود.

رییس شورای بروات گفت: یکسری جاها صحبت از سرقت سیم 
و کابل می شود و نیروی انتظامی در حد توان همکاری کرده 

اند ولی برخی جاها تعویض کابل یا تجهیزات دیگر نیاز دارد تا 
دیگر شاهد خاموشی ها نباشیم . او اضافه کرد: بیشتر کوچه ها 
و معابر و بلوارهای اصلی شهر خاموش است از جمله بلوار امام 
،آزادی، معلم و خیابان ابوذر ، جزو مواردی است که همیشه 

شاهد خاموشی های مکرر در آن بوده ایم.
در ادامه ابوالحسن رحیمی دیگر عضو شورا گفت: خاموشی بلوار 
توحید، انتهای شهید رحیمی تا چهارراه بعثت، بلوار شهدا  از 
میدان بعثت تا چهارراه اکبرآباد خاموش است که قبلا گفته 
شده بود که باید شبکه برق توسعه یابد که هنوز اقدامی نشده 
است .  او افزود: چهارراه اکبر آباد تاریکی مطلق دارد و تا میدان 

امام حسین این تاریکی ادامه دارد.
مردم  و  ما  دغدغه  کرد:  بیان  شورا  عضو  نیز  راینی  مرتضی 
روشنایی است به همین جهت اداره برق از روشنایی شهر بروات 
بازدید به عمل آورد ببینیم چه نمره ای به این روشنایی  میدهد.

 او توضیح داد: بلوار امام چراغ ها ال ای دی است اما بلوار اصلی 
شهر ما به صورت یک شب در میان تاریک است .

 راینی اضافه کرد: خیابان ابوذر و میدان زکات اگر موتور بدون 
چراغ برایش اتفاقی رخ دهد چه کسی جوابگو خواهد بود. او می 
گوید از عملکرد اداره برق رضایت کامل نداریم و حق بروات این 

خاموشی و تاریکی نیست .
راینی تاکیدکرد: میدان فرودگاه دو تیر فشار قوی شبکه در 
مسیر وجود دارد که باید این دو تیربرق تا اتفاقا بدی رخ نداده 

برداشته شود .
دیگر عضو شورا محمد بنی اسدی افزود: دیگری اعضای شورا 
جهت روشنایی بروات به دلیل تعهد و دغدغه ای است که به 
روشنایی شهر  اگر  گفت:  .او  است  دارند  بروات  مردم  و  شهر 

درست شود زیبایی های شهر نیز بیشتر دیده میشود.
بنی اسدی بیان کرد: زحمات اداره برق بر کسی پوشیده نیست 
،اما نباید تفاوتی قائل شوند به طور مثال اگر مسیولان بم با اداره 
برق تماس بگیرند کار سریعا انجام می شود اما مسیولان اداره 
برق نسبت به مسیولان بروات بی تفاوت هستند. او می گوید سه 
روز است یکسری مشکلات درخصوص نبود روشنایی مطرح 

کرده ایم اما تاکنون حل نشده است .

مهر  شهرک  و  ولایت  بلوار  تا  پرستار  بلوار  از  عنوان کرد:  او   
خاموشی مطلق است همچنین خیابان پرستو تیربرق دارد و 
تنها چراغ نیاز دارد ، خیابان نماز هم تیر و وسایل موجود است 

و فقط باید لامپ وصل کرد.
بنی اسدی افزود: دو قنوات ثبت شده جهانی هم تیرهای برق 

یک در میان خاموش هستند .
علیرضا برخوردار عضو شورای شهر بروات گفت: اگر مسیولیتی 
امروزه قبول کردیم به عنوان نوکری مردم است و مردم جز 
صداقت از مسیولان چیزی نمی خواهند و باید آنچه در توان 
داریم بگذاریم و اگر مشکلات در حوزه شهرستان حل نمی شود 
از استان باید درخواست کنیم با تعامل مشکلات مردم را حل 
کنیم .او بیان کرد: دغدغه اصلی مردم رفع خاموشی ها است ، 
شبهای احیا بلوار شهدا خاموش بود و مردم انتقاد کردند که با 
رییس برق تماس گرفته شد و مشکل حل شد ، با تعامل و 

همکاری می توان مشکلات را حل کرد.
در ادامه معاون اداره برق بم شکری زاده گفت: اگر در انجام 
کاری چالشی وجود نداشته باشد یا دغدغه ای نباشد اصلا کارها 

انجام نمیشود .
شکری زاده افزود: سال گذشته شورا و شهرداری بروات همکاری 
کردند و یکسری اقلام با توجه به کمبود لوازم که داشتیم تهیه 
و در اختیار ما قرار دادند و یکسری کارها انجام شد و توانستیم 
چراغ های اتوبان اصلی را تهیه کرده و به ال ای دی تبدیل 
کنیم. او بیان کرد: کابل کشی هجده کیلومتر وسط اتوبان را از 

ابتدای میدان آرشام بم تا پلیس راه بم زاهدان انجام شد
معاون اداره برق اضافه کرد: اعتبارات اداره برق بم محدود است و 
باعث میشود کارها به کندی پیش رود و نیاز به همکاری داریم. 
او تصریح کرد: سال گذشته در بلوار شمالی و جنوبی اکثر شبکه 
که سیمی و هوایی بود سرقت شد و امسال تبدیل سیم به کابل 

جزو اولویت های اول ما است .
 او تاکیدکرد: پیشنهاد می شود مواردی که مطرح شده لیست 
صورت  به  برق  نیروهای  روز  یک  شود  ریزی  برنامه  و  کنیم 
آید و مشکلات  به عمل  بازدید  بروات  معابر  تمام  از  جهادی 
مشخص شود اینکه چه لوازم و تجهیزاتی نیاز دارد و هر چه 

کمبود داشتیم شهرداری در اختیار ما قرار دهد تا مشکلات 
روشنایی رفع شوند .

مانند سال گذشته  تابستان  به دلیل  زاده عنوان کرد:  شکری 
برنامه یک درمیان کردن چراغ ها شروع شده که الزامی است 

او اظهارداشت: اعتبارات اداره برق سرفصلی است و سرفصل آن 
ها هم مشخص شده و برای توسعه روشنایی نیاز به اعتبارات 
است که اعتبارات یکسری داخلی و برخی هم از طریق کمیته 

برنامه ریزی فرمانداری تامین می شود.
 در صورت تعریض خیابان جابجایی تیربرق توسط شهرداری 

باید انجام شود 
 او درخصوص دو تیر برق وسط جاده فرودگاه گفت: بحث رفع 
حریم سه حالت دارد یا شرکت توزیع به حریم کسی تجاوز 
کرده و تیر برق نصب کرده و باعث شده که وارد حریم شخصی 
کسی شویم که شخص از طریق مراجع قانونی شکایت میکند 
که اگر محکوم شدیم با هزینه خودمان رفع حریم انجام می 
دهیم. دیگر اینکه جایی که شهرداری ها یا دهیاری ها خیابان را 
تعریض کرده و تیر در حریم قرار گرفته هزینه جابجایی آن با 
همان ارگانی است که این تعریض یا جابجایی را انجام داده و 
باید  هزینه ها را پرداخت کند تا اداره انجام دهد .او می گوید اگر 
تعریض انجام شود و شهرداری هزینه را پرداخت نکند از طریق 
مقام قضایی کار تامین دلیل آن را انجام می دهیم و از گردن 

اداره برق ساقط است .
شکری زاده گفت: حریم ها هر ساله جزو اولویت های ما است 
و اگر شرکت توزیع برق اعتبار داشته باشد از هزینه خودش 
انجام می دهد وگرنه خیر . او تاکیدکرد:  خیابان ابوذر و بوستان 
مشکل روشنایی داشتند که امروز خیابان بوستان روشن شده 
است خیابان ابوذر متاسفانه تمام تجهیزات به سرقت رفته حتی 

فیوزها را برده است که فردا مشکل آن حل می شود.
و  خصوصی  برقی  تاسیسات  گفت:  ها  سرقت  درخصوص  او 
عمومی هستند که تجهیزات عمومی در صورت سرقت  توسط 
اداره برق تامین میشود اما اگر خصوصی باشد مانند سردخانه 
یا گلخانه ها که ترانز اختصاصی برای آن ها نصب می شود در 
صورت سرقت یا ایجاد هر مشکلی تمام هزینه با شخص است .
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گزارشی از اولین جلسه اعضای شورای شهر در سال جدید و جلسه با شهردار بم

جلسه شورای شهر بم با حضور تمام اعضا شورا، علیرضا 
و  عمومی  روابط  مدیر  شهرام جرجندی  شهردار،  ریاضی 
امور بین الملل شهرداری و مسلم یوسفی کارشناس روابط 

عمومی، امروز شنبه نوزدهم فروردین ماه برگزار شد.
به گزارش طلوع بم، منصور عزیزآبادی رئیس شورا شهر بم 

در این جلسه از زحمات شهرداری در ایام نوروز تقدیر کرد 
و گفت: طبق روال هر ساله از زحمات و خدمات مجموعه 
شهرداری در ایام نوروز تشکر میکنیم که البته نقاط ضعفی 
هم وجود دارد که در این جلسه عنوان میکنیم تا در سال 

آینده این موارد را شاهد نباشیم.
استقبال  به  اشاره  با  جلسه  این  در  غضنفرآبادی  کریم 
شایسته شهرداری بم از مهمانان نوروز گفت: در سال دوم 
ما چیست؟  از  بدانیم خواسته مردم  باید  و  شورا هستیم 
و  در شورا  به ۴  گروه 3  تشکیل  از  و  باشیم  باید صادق 
گروه های مشابه پرهیز کنیم تا با همدلی کار کنیم. وی 
در ادامه گفت: آسفالت شهر به خوبی در حال انجام است 
اما از سایر خدمات نباید غافل بشویم و عدالت اجتماعی را 
در همه نقاط شهر انجام دهیم. آیا پیشنهادات که در سال 
۱۴۰۱ توسط شورا ارائه شده به نتیجه رسیده؟ برای مثال 

باید سینما را هر چه زودتر به نتیجه برسانیم.

نقایص  یکسری  گفت:امسال  جلسه  این  در  جزینی  علی 
در سطح شهر داشتیم که باید هر ثانیه امسال را غنیمت 
بشماریم و پروژه ها هر چه سریعتر آغاز شوند. وی افزود: 
و  شده  مردمی  گلایه  باعث  نوروزی  تکراری  نمادهای 
فعالیت های عمرانی شهرداری در آخر سال مشکلاتی را 
در پی داشت. وی در پایان از مجموعه ارگ جدید به خاطر 
ارگ  بودن  بسته  از  و  تقدیر  روزه  برگزاری جشنهای ۱۰ 

جدید در روز طبیعت نیز گلایه کرد.
محمد تقی جهانپور گدر این جلسه عنوان کرد: با همدلی 
اعضای شورا مشکلات موجود سریعتر حل خواهد شد. وی 
در ادامه خواستار ایجاد ایستگاه استقبال از سمت چابهار 
شد و در ادامه از برگزاری نمایشگاه صنایع دستی در جنب 
ارگ قدیم گلایه کرد و تاکید کرد: این نمایشگاه در شان 
مردم بم نبود. وی همچنین خواستار ایجاد زیر ساخت برای 
اسکان مسافرین نوروزی در کنار ارگ و ساماندهی پارک 
ارگ قدیم و تپه یادمان بهشت زهرا شد. این عضو شورا 
براساس  شهرداری  های  برنامه  اعلام  خواستار  همچنین 
بودجه در سال ۱۴۰2 شد. وی در ادامه گفت: درخواست 
شهرداری  به  را  مربوطه  عوارض  که  همشهریان  از  داریم 
پرداخت کنند، این بدهی در حدود 3۰۰ میلیارد است و 
اگر این عوارض پرداخت شود خواهیم توانست خیابانهای 
آسفالت کنیم. وی همچنین خواستار  را هم  سطح شهر 

تغییر میدان امام به چهارراه شد.
بم  از خدمات شهرداری  تقدیر  خانی ضمن  قلعه  حبیب 
گفت: در مباحث روشنایی و عمران شهری تلاش بیشتری 
باید داشته باشد. وی همچنین خوستار ساماندهی میادین 

محمد رسول الله و ۱۷ شهریور شد.
حامد سلجوقیان ضمن تشکر از خدمات شهرداری در ماه 
عملکرد  که  داریم  درخواست  گفت:  رمضان  و  فروردین 

شهرداری به مردم اطلاع رسانی شود و نظرسنجی برگزار 
شو د تا درخواستهای مردمی را در حوزه شهرداری بیشتر 
درک کنیم. وی همچنین خواستار برنامه ریزی در خصوص 

ایجاد گذر فرهنگی بم شد.
سمانه سام نژاد با اشاره به همزمانی نوروز و رمضان گفت: 
از مجموعه شهرداری به جهت زحمات که در این ایام انجام 
دادند تشکر میکنم. وی ادامه داد: باید پروژه ها توسط تیم 
تصمیم  تا  ارائه شوند  به شورا  و  ارزیابی شوند  شهرداری 
نهایی در صحن شورا گرفته شود و چه بهتر است بتوانیم 
ارتباطمون را با شهروندان بیشتر کنیم تا نیازهای آنها را 

بیشتر درک کنیم. 
توجیهی  هیچ  ولایت  پل  درخصوص  داد:  ادامه  سام نژاد 
کنیم.  گیری  تصمیم  را  پروژه  این  امسال  باید  و  نداریم 
این مسئله قابلیت پیگیری قضایی دارد و کوتاهی از راه 

اینگونه  و شهرسازی بوده که ورودی این شهر جهانی را 
کرده است. وی در ادامه خواستار رفع نقایص پارک بانوان 
و همچنین اجرای برنامه های فرهنگی ویژه بانوان در این 

پارک شد.
علیرضا ریاضی شهردار بم ضمن تبریک ماه مبارک رمضان 
اگر  گفت:  شهرداری  با  شهر  شورای  همدلی  از  تشکر  و 

همکاری  ماحصل  شده  انجام  شهرداری  سوی  از  اقدامی 
همه ما بوده است. وی افزود: ما طی دو هفته اینده برنامه 3 
ماه اجرایی شهرداری را مطابق با بودجه را به صحن شورا 
اعلام میکنیم. ریاضی همچنین از شروع عملیات عمرانی 
پروژه  چند  و  زهرا  بهشت  بلوار  گمنام،  شهدای  میدان 
عمرانی دیگر خبر داد. وی افزود: قرارداد روشنایی معابر 
بسته شده و چراغها در حال نصب هستند و در خصوص 
راه اندازی دوربین های امنیتی هم در حال پیگیری است. 
شهردار بم در ادامه گفت: پیشنهاداتی که ارائه شده را سعی 

میکنیم در لا به لای بودجه انجام دهیم.
الملل  بین  امور  و  عمومی  روابط  مدیر  جرجندی  شهرام 
شهرداری در جلسه ضمن ارائه گزارشی از ایستگاه استقبال 
گفت: خوشبتخانه بازخورد خوبی از گردشگران در ایستگاه 
قدردان  بم،  مردم  برخورد  از  مهمانان  و  داشتیم  اسقبال 
بودند. وی همچنین گفت: رئیس شورا شهر و شهردار در 
این ایستگاه حضور داشتند و با برخی گردشگران به گفتگو 
کاستی هایی  کاری  هر  در  افزود:  جرجندی  پرداختند. 
همیشه وجود دارد و ما تلاش میکنیم که این کاستی ها 

را به حداقل برسانیم.
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سازمان سیما و فضای سبز شهرداری بم



سال شانزدهم   شماره   3۰9 سه شنبه 29 فروردین  6۱۴۰2

معاون بهزیستی کرمان مطرح کرد؛

سال گذشته حدود 12 هزار نفر در 8 شهرستان درخواست طلاق دادند| اکثر والدین در مهارت  فرزندپروری بعد از طلاق ضعف دارند

روند افزایشی طلاق در استان کرمان

بنا به آماری که بهزیستی ارائه می کند، روند طلاق در استان 
کرمان افزایشی است. طلاق برای هیچ کس خوشایند نیست. 
نه برای زن و مردی که در ایستگاه آخر زندگی مشترک 
توقف کرده اند و نه برای اطرافیان، و اگر اعضای خانواده بیش 
از دو نفر باشند، سرنوشت فرزندان نیز می تواند به دغدغۀ 

اصلی تبدیل شود و بر پیچیدگی شرایط بیفزاید.
افزایش آمار طلاق در جامعه، زنگ خطر را به صدا درآورده 
و تبعات گستردۀ آن به یک معضل اجتماعی تبدیل شده 

است.
معاون امور توسعه و پیشگیری اداره کل بهزیستی استان 
کرمان می گوید که »جامعه شناسان معتقدند برای این که 
واقع  در  و  شود  تبدیل  اجتماعی  مسئلۀ  یک  به  طلاق 
از یک گرفتاری خصوصی و شخصی، به یک مسئلۀ عام 
باید از یک حد معینی از شیوع خارج شود  تبدیل شود، 
و فراوانی آن غیرمتعارف شود، که به نظر می رسد ما الان 
به آن مرحله رسیده ایم و طلاق را می توانیم یک معضل 
اجتماعی تلقی کنیم«. خسرو ملکشاهی معتقد است: ارائۀ 
آموزش ها و مهارت ها خصوصا در سنین پایین می تواند روند 
طلاق را نزولی کند. وی با اشاره به وضعیت طلاق در استان 
کرمان و روند آن، توضیح داد: »بیش از دو سال است سامانۀ 
»تصمیم« در استان راه اندازی شده و هر کس که متقاضی 

طلاق است می تواند از طریق این سامانه اقدام کند«.
ملکشاهی با اشاره به آمار طلاق در استان، افزود: »سامانۀ 
تصمیم از 23 شهرستان استان کرمان در هشت شهرستان 
از جمله کرمان، بم، زرند، سیرجان، رفسنجان، کهنوج و 
شهربابک و ... که جمعیت بالای ۵۰ هزار نفر دارند، فعال 
این  به  مربوط  می کنم  ارائه  که  ارقامی  و  اعداد  و  است 
شهرستان ها است و از وضعیت طلاق در سایر شهرستان ها 

اطلاع زیادی نداریم«.
وی ادامه داد: »در سال ۱۴۰۰، حدود ۱2 هزار و ۶3۰ نفر در 
سامانۀ تصمیم درخواست طلاق داده بودند که از این تعداد 

حدود ۱9.۱ درصد منجر به سازش شد«.
معاون امور توسعه و پیشگیری اداره کل بهزیستی استان 
کرمان بیان کرد: »میانگین سازش کشوری حدود ۱3 درصد 
است ولی در استان کرمان سازش نسبت به نرُم کشوری 

خوشبختانه بالاتر بوده است«.
وی گفت: »در سال گذشته، ۱۱ هزار و ۷۰۸ نفر در سامانۀ 

 2۱.۴ سازش  درصد  که  دادند  طلاق  درخواست  تصمیم 
درصد شده است یعنی درصد سازش افزایش پیدا کرده و 

آمار طلاق هم خیلی تفاوت نکرده است«.
ملکشاهی خاطرنشان کرد: »بر اساس آماری که ما داریم، 
بیشترین موارد طلاق مربوط به شهرستان کرمان و کمترین 
آن مربوط به رفسنجان است که البته دلایل مختلفی هم 
دارد. رفسنجان در سامانۀ تصمیم بهزیستی قرار دارد اما 
دادگستری زوجین را به مراکز مشاورۀ ما ارجاع نمی دهد، 
مصلحینی دارند که درخواست کنندگان طلاق بیشتر به این 

افراد مورد اعتماد و ریش سفید ارجاع داده می شوند«.
وی تاکید کرد: »روند طلاق در استان کرمان طی سال های 

اخیر مانند سایر استان های کشور افزایشی بوده است«.
 اختلالات روحی و بیماری های جسمانی

معاون بهزیستی استان کرمان در ادامه، با اشاره به مهم ترین 
آسیب های طلاق و جدایی، گفت: »طلاق و جدایی یکسری 
آثار، مانند اختلالات روحی و روانی، بیماری های جسمانی - 
که شاید این اثرات منفی زیاد مورد توجه قرار داده نمی شوند  
و بیماری های روانی که در راس آن افسردگی قرار دارد را 

برای زوجین به دنبال دارد«.
انواع  به فوت،  ادامه داد: »خودکشی، تصادفات منجر  وی 
خشونت ها و آدم کشی نیز از دیگر تبعات جدایی هستند زیرا 
طلاق یک رویداد نسبتا شایع و استرس زا در زندگی است 
که می تواند علت مهمی برای افزایش مرگ ومیر تلقی شود«.

ملکشاهی با اشاره به مهم ترین اثرات منفی طلاق بر فرزندان، 
یادآور شد: »زوجینی که فرزند دارند وقتی که از هم جدا 
در  که  است  فرزندان  متوجه  آسیب ها  یکسری  می شوند 
راس آن ها افسردگی، انزوا، مشکلات بهداشتی و تحصیلی، 
گوشه گیری و ضعف کفایت های اجتماعی وجود دارد. یعنی 

مشارکت اجتماعی این بچه ها کاهش پیدا می کند«.
وی خاطرنشان کرد: »طلاق سبب از هم پاشیدن کانون گرم 
خانواده می شود وقتی کانون گرم وجود نداشته باشد، هم 
زوجین یکسری آسیب هایی می بینند و هم یکسری آسیب ها 

متوجه فرزندان است«.
شیوع غیرمتعارف طلاق

معاون امور توسعه و پیشگیری اداره کل بهزیستی استان 
بیان کرد:  با اشاره به آسیب های اجتماعی طلاق،  کرمان 
»جامعه شناسان معتقدند برای این که طلاق به یک مسئلۀ 

اجتماعی تبدیل شود و در واقع از یک گرفتاری خصوصی 
و شخصی، به یک مسئلۀ عام تبدیل شود، باید از یک حد 
معینی از شیوع خارج شود و فراوانی آن غیرمتعارف شود که 
به نظر می رسد ما الان به آن مرحله رسیده ایم و طلاق را 
می توانیم یک معضل اجتماعی تلقی کنیم زیرا یک فرآیند 
چند مرحله ای است که نه تنها بر نحوۀ ارتباط افراد خانواده 
لطمات شدیدی  و  یکسری صدمات  بلکه  می گذارد  تاثیر 
را  پیکر جامعه  نهایت کل  در  که  متوجه جامعه می شود 
می تواند تحت تاثیر خود قرار دهد و مشکلات جدی، عمیق 

و جبران ناپذیری متوجه جامعه بشود«.
 علل اصلی طلاق

کارشناسان  »برخی  کرد:  سوال  فردای کرمان  خبرنگار 
معتقد هستند که مسائل اقتصادی و خیانت در صدر علت 
جدایی زوج ها قرار دارد، بررسی های شما مهم ترین دلایل 
ملکشاهی  می دهد؟«  نشان  چیز  چه  را  استان  در  طلاق 
پاسخ داد: »شایع ترین دلایلی که منجر به طلاق می شود 
هم،  به  نسبت  زوجین  بی توجهی  عاطفی،  طلاق  شامل 
بر مهارت های زندگی،  عدم مسئولیت پذیری، عدم تسلط 
بی احترامی، بددهنی، اعتیاد و پس از آن ضرب و شتم و 

عدم یادگیری مهارت های تداوم صمیمیت است«.
وی ادامه داد: »بر اساس واکاوی و بررسی دلایل کسانی که 
برای طلاق مراجعه می کنند و باید در دوره های مشاورۀ ۴۵ 
روزه که سه بار برگزار می شود، شرکت کنند، عمدۀ دلایل 
همان است که عرض کردم و مسائل اقتصادی و بیکاری 

شاید در ردیف های دوازدهم و سیزدهم قرار بگیرد«.
معاون بهزیستی استان کرمان در پاسخ به این سوال که 
چگونه می توان از روند افزایشی طلاق جلوگیری کرد؟ با 
تاکید بر ارائۀ آموزش، گفت: »چند سالی است که یکسری 
آموزش ها در سازمان بهزیستی به زوجین متقاضی ازدواج 
ارائه می دهیم. آموزش های پیش از ازدواج، آموزش خانواده 
و مشاوره های ازدواج  بسیار مهم هستند. اگر ما بتوانیم این 
آموزش ها را نهادینه کنیم و هرچه در سنین پایین تر این 

آموزش ها را شروع کنیم قطعا آمار طلاق کاهشی و نزولی 
خواهد شد«.

 ضعف در مهارت های فرزندپروری
وی در ادامه با اشاره به خدمات بهزیستی به جامعۀ هدف 
بعد از طلاق، اظهار کرد: »اگر حضانت فرزند به مادر سپرده 
شده باشد، بهزیستی هم مادر و هم فرزند را تحت پوشش 
قرار می دهد اما مشکلاتی مانند اسکان، اشتغال، تحصیل 
فرزندان  دیدار  و  ملاقات  چگونگی  آن ها،  درمان  فرزندان، 
با والدین و ... وجود دارد«. ملکشاهی افزود: »اکثر والدین 
در مهارت های فرزندپروری بعد از طلاق و مسئولیت پذیری 
نسبت به فرزندان بعد از طلاق ضعف دارند«. وی همچنین 
با اشاره به مشکلات بهزیستی در ارائۀ خدمات، یادآور شد: 
مددکاری  خانم ها  اکثر  این که  به  توجه  با  طلاق  از  »بعد 
می شوند، اگر عدم بضاعت مالی آن ها توسط مددکار تایید 
و  بهزیستی  مانند  سازمان هایی  حمایت  تحت  باید  شود، 
کمیته امداد قرار بگیرند که این کار، مدتی زمان می برد و 
این افراد پشت نوبت هستند تا اعتبار لازم از طریق کشور 

تزریق شود و بتوان آن ها را تحت پوشش قرار داد«. 
معاون امور توسعه و پیشگیری اداره کل بهزیستی استان 
کرمان خاطرنشان کرد: »از سوی دیگر میزان مستمری که 
به این افراد پرداخت می شود بسیار ناچیز است و جوابگوی 

هزینه های زندگی این افراد نیست«.
وی ادامه داد: »اکثر این افراد جوان هستند و می توانند برای 
جامعه مولد باشند و بعُد اشتغال هم مشکل دیگری است 
که با آن مواجه می شوند«. ملکشاهی افزود: »دربارۀ ازدواج 
مجدد این افراد هم ضعف آموزش داریم. ما به صورت سنتی 
افرادی که جدا شده اند را راهنمایی می کنیم و عقیده داریم 
اگر این افراد زودتر ازدواج کنند موفق می شوند اما از بعُد 
روانشناختی، شاید نیاز باشد این افراد مدتی را سپری کنند 
و باید یک آرامش ذهنی داشته باشند تا برای ازدواج مجدد 
آماده شوند. این ها عمدۀ مشکلاتی است که بهزیستی درگیر 

افراد بعد از طلاق است«/ فردای کرمان

آگهی فقدان سند مالکیت
نظربه اینکه اقای محمد قلندری   فرزند پنجعلی  کد ملی  3۱۱۰۶99923  احدی از ورثه به وکالت از طرف  ورثه  پنجعلی قلندری طبق 

وکالت نامه شماره 939۶۶تاریخ ۱۴۰۱/۱2/23مورخه به استناد دوبرگ استشهادیه گواهی امضاء شده منظم به تقاضای کتبی جهت دریافت 
سند مالکیت المثنی ششدانگ  پلاک ۱۵ فرعی از 23۶2 اصلی واقع در بخش 29 کرمان متعلق به  پنجعلی قلندری  نسب به علت جابجایی 
مفقودشده با بررسی معلوم گردید  ذیل ثبت ۱۶9۰2 صفحه ۵۴۶ دفتر 9۱ و شماره چاپی ۸9۸2۰۷بنام نامبرده صادر وتسلیم گردیده و به 
موجب نامه شماره ۵۰۶/239/۸2 تاریخ ۸2/۰2/22 دادگاه انقلاب بم بازداشت میباشد و ازین اداره تقاضای صدور سند مالکیت المثنی پلاک 
فوق را نموده لذا بنا به درخواست نامبرده وبرحسب دستور اصلاح تبصره یک ماده ۱2۰آیین نامه قانون ثبت مراتب در یک نوبت آگهی ، تا 

چنانچه شخص یا اشخاصی مدعی انجام معامله نسبت به ملک مرقوم ویا وجود اصل سند مالکیت مورد ادعا نزد خود می باشند از تاریخ انتشار 
این آگهی )یک نوبت است ( ظرف مدت ۱۰ روز مراتب را با ارائه اصل سند مالکیت یا سند معامله کتبا« به اداره ثبت اسناد واملاک شهرستان 

بم اعلام نمایند بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر در آگهی )۱۰روز( هیچگونه ادعایی از هیچکس مسموع نخواهد بود واین اداره وفق 
ضوابط ومقررات نسبت به صدور سند مالکیت المثنی بنام مالک  اقدام خواهد نمود .

حسین فتحی زاده چناری - سرپرست اداره تبت اسناد و املاک شهرستان بم 

آگهی فقدان سند مالکیت
نظربه اینکه اقای رضا سام نژاد   فرزندغلام رضا کد ملی 32۰9۵۸۸۸3۱به وکالت از طرف محسن جعفری نسب قطبی  طبق وکالت نامه 
شماره 3۶۶3۱ تاریخ ۱۴۰۱/۰۶/29 مورخه به استناد دوبرگ استشهادیه گواهی امضاء شده منظم به تقاضای کتبی جهت دریافت سند 

مالکیت المثنی 2۵۶ سهم از 2۸۸ پلاک 3 فرعی از ۱9۶۷ اصلی واقع در بخش 29 کرمان متعلق به  محسن جعفری نسب به علت جابجایی 
مفقودشده با بررسی معلوم گردید  تحت شماره ۱۴۰۱2۰3۱9۰۰۱۰۰۱۸۱۵ و شماره چاپی ۱9۴۱۵۶بنام نامبرده صادر وتسلیم گردیده و به 
موجب نامه های شماره ۱39۸۰2۱۰۰۰۱۴۶۷2۸۸ تاریخ 9۸/۱۰/2۶ اجرای احکام مدنی دادگستر بم  و ۱39۷۰2۱۰۰۱۱۰3۴۶۸   شعبه باز 
پرسی دادسرای عمومی بم  بم تاریخ ۱39۷/۱۱/2۷  بازداشت میباشد  وازین اداره تقاضای صدور سند مالکیت المثنی پلاک فوق را نموده لذا 
بنا به درخواست نامبرده وبرحسب دستور اصلاح تبصره یک ماده ۱2۰آیین نامه قانون ثبت مراتب در یک نوبت آگهی ، تا چنانچه شخص یا 
اشخاصی مدعی انجام معامله نسبت به ملک مرقوم ویا وجود اصل سند مالکیت مورد ادعا نزد خود می باشند از تاریخ انتشار این آگهی )یک 
نوبت است (ظرف مدت ۱۰ روز مراتب را با ارائه اصل سند مالکیت یا سند معامله کتبا« به اداره ثبت اسناد واملاک شهرستان بم اعلام نمایند 
بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر در آگهی )۱۰روز( هیچگونه ادعایی از هیچکس مسموع نخواهد بود واین اداره وفق ضوابط ومقررات 

نسبت به صدور سند مالکیت المثنی بنام مالک  اقدام خواهد نمود .

حسین فتحی زاده چناری - سرپرست اداره تبت اسناد و املاک شهرستان بم 
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طلوع بم | مونا موسی نژاد

گفتگو با مهدیه علیزاده نویسنده کتاب »ضرب المثلها و مجسمه  ساز پیشکسوت کرمانی درگذشت
گویشهای اصیل ریگانی«

زنده یاد »هژبرابراهیمی« هنرمندی 
هنرمند سرباز بشریت است جست وجوگر و پرکار بود

پیشکسوت کرمانی  »محمد هژبرابراهیمی«، مجسمه ساز 
روز گذشته 2۷ فروردین ماه،  در سن 9۷ سالگی درگذشت.

پیشکسوت  مجسمه سازان  از  یکی  هژبرابراهیمی  محمد 
ایران بود که از شاگردان مستقیم علی اکبرخان صنعتی به 
شمار می رفت. هژبرابراهیمی در تاسیس و راه اندازی موزه 
میدان  مجسمه های  ساخت  و  راه آهن  موزه  هلال احمر، 

توپخانه با »صنعتی« همکاری داشته است.
وی فارغ التحصیل سال ۱3۴۸ رشتۀ مجسمه سازی دانشکده  

هنرهای زیبای دانشگاه تهران بود.
امیرکبیر  تندیس  به  می توان  استاد  این  برجستۀ  آثار  از 
مجسمۀ  کرمان،  در  صنایع دستی  تندیس  رفسنجان،  در 
»هزار دستان« و »سگ لمیده« در اصفهان، تندیس »نبرد 
گاوها« در جزیرۀ ناژوان زاینده رود اصفهان و تندیس حکیم 

ابوالقاسم فردوسی در دانشگاه اصفهان اشاره کرد.
او در نخستین سمپوزیوم مجسمه سازی کرمان نیز حضور 
داشت و مجسمه ای فلزی به نام »پرستو« خلق کرد که این 
مجسمه نیز در کرمان نصب شده است. مجسمۀ »عیسی 
ماهانی« از دیگر کارهای این هنرمند است که با فایبرگلاس 
و به طول ۴ متر ساخته  و در پارک مشاهیر کرمان نصب 
شده است. این مجسمه آخرین مجسمۀ شهری این هنرمند 

به شمار می رود.
پدرم در محضر استاد صنعتی با مجسمه سازی آشنا 

شد
این  فرزند  هژبرابراهیمی  شعله  فردای کرمان،  گزارش  به 
با  گفت وگویی  در  سال ۱۴۰۰  خردادماه  بزرگ،  هنرمند 
ایسنا در معرفی پدر و این استاد پیشکسوت گفت: »پدرم 
در سال ۱3۰۵ در پاریز متولد شده است. با مرگ پدر و 
ازدواج مجدد مادر، او برای ادامۀ تحصیل مجبور می شود که 
نزد اقوامش به یزد برود. برای ادامۀ تحصیل دچار مشکلاتی 
می شود، اما با پشتکاری که داشت، تحصیلاتش را نیمه کاره 

رها نکرد«.
به گفتۀ دختر این مجسمه ساز؛ پدر او همچون بسیاری از 
هم نسلانش، کار کردن را از سن بسیار کم شروع کرد. در 
۱۱ سالگی زمانی که در یک کارگاه سنگ تراشی در یزد 
مشغول به کار بود، بدون اجازۀ صاحب کارش از سنگی که 
قرار بود با آن یک هاون سنگی ساخته شود، یک پیکره 
تراشید و همین امر موجب خشم کارفرمایش شد و او را با 

کتک و با چشم گریان از سنگ تراشی بیرون کرد.
مغازۀ  مقابل  از  اتفاقی  خیلی  روز  همان  »پدرم  افزود:  او 
»مهدی چیتی« رد می شود و نقاشی های او چنان پدرم 
را مقابل خود میخکوب می کند که توجه چیتی را به خود 
جلب می کند و زمانی که چیتی علت گریۀ او را می پرسد 
متوجه داستان می شود و او را به کرمان می برد و به استاد 
و  تعلیم  تحت  تا  می کند  معرفی  صنعتی  علی اکبرخان 

حمایت او قرار گیرد«.
شعله ابراهیمی ادامه داد: »پدرم در محضر استاد صنعتی 
با مجسمه سازی آشنا می شود و پس از آن، استاد صنعتی 
که قالب گیری مجسمه هایش را از روی مدل زنده انجام 

می داد و این شیوۀ کار بسیار دشوار است را به پدرم و قهاری 
می سپارد. دوستی و رابطۀ پدرم با علی اکبرخان صنعتی تا 
پایان زندگی استادش، تداوم داشت و او در ساخت پروژه های 

متعددی با استادش همکاری داشت«.
وی خاطرنشان کرد: »پس از مهدی چیتی و استاد صنعتی، 
مادرم نقش بسیار مهم و پر رنگی در زندگی پدرم دارد و اگر 
عشق و حمایت های مادرم نبود، بی شک پدرم نمی توانست 

زندگی اش را وقف هنر مجسمه سازی کند«.
هنرمندی که از مجسمه سازی امرار معاش نکرد

شعله ابراهیمی گفت: »در مقطعی شرط سن را برای ورود به 
دانشگاه را حذف می کنند و پدرم به همین واسطه در سال 
۱3۴۷ دانشجوی رشتۀ مجسمه سازی دانشگاه هنرهای زیبا 
می شود و شاگرد اساتیدی چون هوشنگ سیحون، پرویز 
تناولی و ناهید سالیانی می شود. او چون سال ها شاگردی 
هم  از  سال  و  سن  نظر  از  و  بود  کرده  را  صنعتی  استاد 
دوره  ای هایش بزرگتر بود، در قالب گیری و ساخت مجسمه 

به هم کلاسی هایش کمک می کرد«.
وی ادامه داد: »پدرم تا پایان دوران دانشگاه، هرگز از راه 
مجسمه سازی امرار معاش نکرد. او به عنوان کارمند در اداره 
ثبت احوال و وزارت کشور مشغول به کار بود. اما پس از 
پایان دورۀ دانشگاه چند سالی در رشتۀ مجسمه سازی در 
دانشگاه پردیس اصفهان تدریس کرد و در مقطعی نیز در 
کارگاه شخصی اش در کرمان کلاس خصوصی طراحی و 

نقاشی برپا کرد«.
پرکار  هنرمند  پدرش  مجسمه ساز،  بانوی  این  گفتۀ  به 
لرزش  و  کهولت سن  وجود  با  و  است  و جست وجوگری 
دستانش همچنان مشغول طراحی، نقاشی و مجسمه سازی 
است و هرکس که به خانه و کارگاه او قدم می گذارد؛ به 

دلیل تعداد و تنوع کارهای او دچار حیرت می شود.
او دربارۀ شیوۀ کار پدر گفت: »پدرم ابتدا طراحی می کند 
و بعد با خمیر روی شیشه طرح هایش را به صورت نقش 
برجسته اجرا می کند و چون در حال حاضر توان این را 
ندارد که برای کارهایش آرماتور بسازد، همزمان روی شیشه 
مجسمه هایش را قالب گیری می کند. پدرم هر زمان که از 

مجسمه سازی خسته می شود نقاشی می کند«.
شعله ابراهیمی افزود: »بزرگترین آرزوی پدرم این است که 
در زمان حیاتش موزه ای برای نمایش دائمی آثارش برپا 
شود و آثارش به این شیوه از گزند روزگار در امان بمانند. 
پدرم در کنار مجسمه ها، مجموعۀ بزرگی از طراحی و نقاشی 
دارد که در این مجموعه ها در کنار مجسمه های فیگوراتیو، 
آثار مدرن و تفکربرانگیز متعددی نیز به چشم می خورد. 
افسوس که در زمانش شرایطی فراهم نشده که این آثار 

تاثیرگذار در قالب نمایشگاهی به نمایش گذاشته شوند«.
را  از مشاهیر کرمان  ادامه داد: »پدرم پرترۀ بسیاری  وی 
با سیمان ساخته است و این پرتره  ها قابلیت این را دارند 
که در فضای شهری نصب شوند. امیدوارم در زمان حیات 
پدرم مسئولین امر، شرایطی را فراهم کنند تا پدرم که سهم 

بسزایی در تاریخ مجسمه سازی دارد بتواند قدر ببیند«.

لطفا خودتان را معرفی کنید و در خصوص 
اصیل  گویشهای  و  المثلها  ضرب  کتاب 

ریگانی توضیحاتی بفرمایید؟
 مهدیه علیزاده هستم که در حرفه شریف معلمی 
مشغول خدمت  به مردم شرق استان کرمان می باشم. 
کتاب ضرب المثل ها و گویشهای اصیل ریگانی اولین  
اثر به چاپ رسیده اینجانب است که در آن  ضرب 
صورت  یه  ریگانی   اصیل  های  گویش  و  ها  المثل 

مفهومی و کامل در آن گنجانده شده است.

در خصوص انگیزه خودتان از جمع آوری و 
چاپ این اثر بگویید؟ 

مهمترین دلیل  جمع آوری و چاپ این اثر این بود که 
در حال حاضر شاهد کمرنگ شدن گویش های بومی 
و محلی در بین عامه مردم هستیم. طبق اعلام سازمان 
یونسکو و اعلام زنگ خطر برای از بین رفتن گویشهای 
محلی در کل دنیا علی الخصوص کشور عزیزمان ایران، 
تصمیم به جمع آوری گویشهای بومی محلی گرفتم که 
خدمتی به فرهنگ و مردم شریف شهرستانم داشته 

باشم.

به شما کمک  اثر  این  نشر  در  چه کسانی 
کرده اند؟

 از جمله منابع و افرادی که کمک بزرگی در جمع آوری  
این اثر برایم بودند نفس گرم و گنجینه سینه افراد 
کهنسال و عزیزی بود که آن را به زبان قلم درآوردم. 
از آنجایی که زندگی هر ملتی جدا از ادبیات نیست و 
دامنه و گستره آن به حدی است که هر قوم و ملتی 
و هر شخصی را با فرهنگهای مختلف دربر می گیرد لذا 
در جهت اشاعه فرهنگ بومی محلی و ادبیات کشور 
عزیزمان باید کوشا باشیم و دیگر اینکه از ویژگی های 
دولت ملی ساخت هویت و حفظ بازسازی آن در گذر 
زمان است . همچنین هویت داشتن به معنای خاص 
و  باید در میان جهانی شدن  ما  و  بودن هم هست 
تاثیرات آن، هویت ملی و بومی و محلی خودمان را 

نیز حفظ کنیم.

آیا کتاب تنها مختص گویش مردم شهرستان 
ریگان است؟

این کتاب بر خلاف عنوان آن تنها مختص شهرستان 
ریگان نیست و شهرستانهای شرقی استان یعنی بم، 
ریگان، فهرج و نرماشیر هم با توجه به وجه اشتراک 

گویشی می توانند از آن استفاده کنند.

آینده  های  برنامه  مهمترین  خصوص  در 
خودتان توضیحاتی بفرمایید؟

 از جمله مهم ترین برنامه ها و اهداف دیگر اینجانب پایان 
رساندن کتاب تاریخچه ریگان است که کارهای پایانی آن 
در حال انجام است. کتاب دیگری که در حال حاضر روی 
آن در حال کار کردن هستم مجموعه »باشو« هست.  این 
کتاب نمایانگر زندگی و فرهنگ اصیل ریگانی با لهجه 
اصیل ریگانی است. با توجه به اینکه کتاب ضرب المثل 
های ریگان اولین کتابی هست که در سطح شهرستان 
چاپ شده و همچنین با توجه به عنوان آن مورد استقبال 
محترم  مسولین  از  گرفت،  قرار  فهیم شهرستان  مردم 
خواهشمندم نگاه ویژه ای به هنرمندان عزیز داشته باشند 
و حمایتهای همه جانبه خود را از هنرمندان دریغ نکنند.

چرا جمع آوری  زبانها و گویشهای اصیل اهمیت 
دارد؟

چون تنوع قومی در ایران موجب تنوع زبانی و پدید آمدن 
گویشهای فراوان و زیبا در کشور ما شده است. بنا به 
دلایلی و در کمال تأسف، اما بسیاری از گویشها و برخی 
از این زبانها که یادگار ارزشمند فرهنگی و تاریخ کشور 
ماست، در معرض خطر نابودی هستند. بنابراین نباید به 
این امر مهم و حیاتی بی توجه بود و باید کاری کرد که 
این اصطلاحات محلی شیرین و زیبا را احیا، جمع آوری 

و نگهداری کرد.
امروزه که خرده فرهنگ ها یا فرهنگ های بومی در آستانه 
انقراض هستند و گویش ها در مسیر تدریجی و شاید هم 
شتابزده و وحشتناک محو می شوند و در سایه فرهنگ 
های تهاجمی که آینده فرهنگ و زبان اقوام ایرانی را تهدید 
می کند و از بین رفتن گویش ها زنگ خطری است که 
بین نسل دیروز و امروز فاصله فرهنگی می اندازد و فاصله 
ی فرهنگی یعنی کم شدن عاطفه بین نسل ها واین فاصله 
فرهنگی یعنی از خود، خانواده و اصل و نژاد بیگانه شدن، 
هر قوم و ملتی دارای زبان مختص به خود است و هر 
زبان،گویش و لهجه پیام معناداری را به شیوه خاص خود 
منتقل می کند به همین سبب است که هرکس با لهجه 
مادری خود بهتر، شیرین تر و آسانتر با دیگران ارتباط بر 

قرار می کند.

تالیف این کتاب چقدر طول کشید؟
 برای جمع آوری گویش ها و مثل ها قریب به پنج سال 
کار کردم و امیدوارم که توانسته باشم خدمتی قابل قبول 
به فرهنگ این مرز بوم کرده باشم. تصمیم بر این دارم به 
شرط قید حیات، جلدی بعدی این کتاب با توجه به کثرت 
مثل ها و گویش ها در آینده به چاپ برسد، در حال حاضر 
هزار تیراژ از این کتاب چاپ شده، علاوه بر کتاب تاریخچه 
ریگان و مجموعه باشو مصمم هستم قصه های بومی و 
محلی را جمع آوری کنم و خدمتی به فرهنگ این مرز 

بوم داشته باشم.

اگر صبحت پایانی دارید بفرمایید ؟
هنرمند یک سرباز بشریت است نه فرمانده، او نماینده 
دائمی نفوس زندگان است. از مسولین محترم خواستارم 
نگاه ویژه ای به هنرمندان این خطه داشته باشند چرا که 
آنها نیازمند حمایت های بی شائبه و همه جانبه آنها 
هستند. تشکر می کنم از همه عزیزانی که در جمع آوری 
این اثر یاریگر بنده بودند، از جناب آقای حسن دهگان 
بزرگوار شهردار محترم ریگان که همیشه و در همه جا 
شاهد حمایت بی دریغ ایشان  هستیم. تشکر و قدردانی 
صمیمانه دارم از  پیگیریهای جناب آقای موسوی ریاست 
محترم اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی شهرستان ریگان 
و امیدوارم که در سایه الطاف پر مهر پروردگار پیروز و 

تندرست باشند.
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 شهردار بروات: بعد از تصویب طرح بافت فرسوده شاهد آسفالت بخش عظیمی از کوچه های خاکی خواهیم بود

دومین جلسه شورای اسلامی شهر بروات در سال جدید به 
و  اسلامی  شورای  اعضای  حضور  با  و  باقری  مهدی  ریاست 

شهردار بروات برگزار شد.
در این جلسه مهدی باقری رئیس شورای اسلامی شهر بروات 
ضمن تبریک سال جدید و آرزوی قبولی طاعات و عبادات در 
ماه مبارک رمضان از زحمات و تلاشهای اعضای شورا، شهردار 

و پرسنل شهرداری تشکر و قدردانی کرد.
 وی افزود: خوشبختانه در سال گذشته اقدامات خوبی توسط 

رضایتمندی همشهریان  که  انجام  در سطح شهر  شهرداری 
عزیز را به همراه داشت. وی عنوان کرد: در سال قبل تعدادی 
و میطلبد سایر  برداری رسید  بهره  به  پروژه در سطح شهر 
پروژه ها تکمیل و  به بهره برداری برسد.  باقری عنوان کرد: در 
سال جدید نیز لازم است پروژه هایی را که نیاز شهر بوده و در 

درخواست های مردم عزیز است را برنامه ریزی داشته باشیم.
بیان مواردی در خصوص  به  اعضا شورا  از  ادامه هر یک  در 
روشنایی  وضعیت  بودن  نامناسب  جمله  از  شهر  مشکلات 

معابر، اجرای طرح های اشتغال زایی و عمران و آبادانی شهر 
پرداختند.

 در بخش پایانی محمد بنی اسدی شهردار بروات ضمن تقدیر 
از حمایت و پشتیبانی اعضای شورا در خصوص انجام پروژه 
های عمرانی و تلاش جهت عمران و آبادانی شهر ابراز داشت: 
های  پروژه  تکمیل  جدید  سال  در  ما  های  اولویت  از  یکی 
عمرانی از جمله ساماندهی بلوار امام، تکمیل گلزار شهدای 
گمنام، تکمیل پارک بانوان و تکمیل محوطه قنات های ثبت 

پروژه  داشت:  بیان  وی  است.  آباد  اکبر  و  آباد  قاسم  جهانی 
احداث کارخانه آسفالت نیز با جدیت در دستور کار است و به 

زودی شاهد بهره برداری از آن خواهیم بود.
بنی اسدی با اشاره به تهیه طرح بافت های فرسوده گفت: با 
تصویب این طرح شاهد آسفالت بخش عظیمی از کوچه ها و 
معابر سطح شهر خواهیم بود. وی در ادامه تعدادی از پروژه 
های مهم و قابل نیاز شهر را مطرح و خواستار اولویت بندی 

توسط شورای اسلامی شهر شد.

کرد:  عنوان  بروات  شهردار  اسدی  بنی  محمد 
فوتبال بروات نیاز به حمایت دارد تا فعال شود

شهردار، رئیس و اعضاء شورای شهر بروات، رئیس اداره ورزش 
و جوانان شهرستان بم با آقای مهدوی عضو هیأت مدیره باشگاه 
مهر عظام و مدیر اسبق اداره کل ورزش و جوانان استان کرمان 
در خصوص پویا و فعال کردن ورزش فوتبال بروات دیدار کردند. 
باقری رییس شورای شهر بروات در این دیدار گفت:  مهدی 
جمعیت بخش ۶۰ هزار نفر و جمعیت مرکز شهر بروات هم 2۴ 
هزار نفر است و در گذشته زمین چمنی با ۱۸ تیم وجود داشت 
و فوتبال پویا بود اما با وقوع حادثه زلزله زمینِ چمن تبدیل به 
سالن شد. وی افزود: چند سالی هست که تیم فوتبال با حمایت 
شهرداری فعال هست و امسال هم در لیگ 3 کشور حضور 
داشت. متاسفانه به دلایل مالی تیم نتوانست در لیگ 3 بماند. 
امیدواریم بازیکنان تلاش کنند تا تیم فوتبال به مقام های بالاتر 
دست پیدا کند. وی ادامه داد: با بازدیدی که از مجموعه ورزشی 

توسط مسئولین صورت گرفت امیدواریم شاهد اقدامات خوبی 
در زمینه پیشرفت فوتبال بروات باشیم.

محمد بنی اسدی شهردار بروات گفت: با تنظیم تفاهم نامه 
ای مبنی بر زمین شهرداری که در مالکیت شهرداری هست و 
سالیان سال از آن استفاده می شده است و از زلزله به بعد رها 
شده و زمین چمن طبیعی بوده که الان هم حالت استاندارد 
ندارد و در توان شهرداری هم نیست که بتواند به تنهایی آن را 
ساماندهی کند یا سوله ای که هست را تکمیل کند. امیدواریم با 
مشارکت به هر شکلی که صلاح است در قالب قرارداد مشارکتی 
تا ظرفیت  انجام دهیم  را  بتوانیم کاری  با ظرفیت شهرداری 

ورزشی خوبی که در شهر بروات  هست فعال شود.
 مجموعه ای باز مشابه مجموعه فجر بم در بروات هست که 
زمین چمن آن تازه نصب شده است و آنجا هم نیاز به حمایتی 
دارد که بتوانیم فوتبال بروات را در قالب کار مشابه ای که  در 
بم انجام شده است فعال کنیم و حمایت از فوتبال بروات هم 

صورت بگیرد.


